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Milí přátelé! 

Tak jsem si plánoval, jak využiju týdennní přestávku k rekonstrukci sil 
a dopsání knížky…
A dopadlo to jako vždycky.
Tři dny jsem byl doma s kašlem a teď už dva dny ležím s rýmičkou…   :(



   turnov

   Ladakh aneb malý Tibet
Přednáška Radky Tkáčikové
Oblast na severu Indie je nazývána „malým Tibetem“ pro svoji kulturní i nábo-
ženskou podobu právě s Tibetem. Vysokohorská himálajská poušť překvapí 
malebnými tradičními vesničkami v nitru hor a zakonzervovaným způsobem 
života. Soutěsky, pastevecké stezky a prastaré buddhistické kláštery, které stále 
žijí. Údolí Indu a letní sídlo Dalajlámy. Výstupy na šestitisícovky, nejvyšší 
silniční sedla na světě, pádlování na řece Zanskar a slaná jezera ve výšce 4500 
m.n.m. Buddhistická filosofie, festivaly v klášteře, rituály to vše na přednášce 
Radky Tkáčikové, které tato oblast učarovala a vrací se do ní už 25 let.
9. 1. 2025 od 17:00, Muzeum Českého ráje v Turnově – Přednáškový sál

   Turnovské kulturní tipy: 

středa 15. ledna od 19.30 v divadle
Doležalovo kvarteto: Z nového světa 
Jeden z nejlepších českých smyčcových souborů připravil ve spolupráci 
s herečkou Valérií Zawadskou další jedinečný projekt. Program s podtitulem 
Antonín Dvořák: život a korespondence dává možnost nahlédnout nejen do 
skladatelského umění, ale díky zachované korespondenci i do úzkého soukromí 
světově proslulého českého skladatele Antonína Dvořáka.
V programu zazní dva Dvořákovy kvartety: Smyčcový kvartet Es dur č. 10, op. 
51 „Slovanský“ a Smyčcový kvartet F dur č. 12, op. 96 „Americký“. Doležalovo 
kvarteto v současné době hraje ve složení Václav Dvořák, Alexej Rosík (housle),
Martin Adamovič (viola) a Vojtěch Urban (violoncello).
vstupné v předprodeji 250 Kč, na místě 320 Kč

čtvrtek 16. ledna od 19 hodin v divadle
Pohovka: Straší nám na věži
Tereza Kostková si bude povídat s místními kastelány o zajímavostech a per-
ličkách zdejších hradů.
Hostem bude za hrad Valdštejn Radim Štícha, za hrad Kost kastelán Jan 
Macháček, za Trosky kastelánka Pavlína Suchomelová a za hrad Frýdštejn 
kastelán Ivan Sameš. V průběhu večera se dovíte něco o samotné historii hradů,
o tom jak probíhá natáčení pohádek, a chybět nebudou zajímavé a strašidelné 
příhody. Prostor dostanou i diváci, kteří se mohou zeptat na to, co je zajímá.
Hudební doprovod obstará Duo Adamant - těšte se na středověkou a renesanční
hudbu v kostýmech. Skupina Adamant se specializuje na produkci historické 
hudby, vystupuje v dobových kostýmech v prostorách historických památek, 
především na hradech a zámcích v Českém ráji. V repertoáru kapely jsou 
zastoupeny jednak melodie z období středověku a renesance, ale také irské 
a bretaňské lidové písně.
vstupné od 250 Kč



pátek 17. ledna od 19.30 v divadle
Naštěkaná aneb 4 ženy v maloměstě (Nakafráno)
Divák se v této hře stane pozorovatelem dýchánků čtyř přítelkyň, nahlíží do 
jejich přání a snů - muži žasnou a ženy se poznávají. Představení bude uvedeno 
jako definitivní derniéra, při které se mohou přihodit neočekávané věci.
režie: Kolektiv a Jan Baron Marek
hrají: Gabriela Šťastná-Holbová, Kateřina Doubravová-Hofhansová, Alena 
Tomášová, Romana Zemenová, Michaela Kunetková

sobota 18. ledna od 20 hodin, Klub KUS
Bodlák 
Vznik skupiny Bodlák se datuje na počátek roku 2000, kdy dospělo několik 
kamarádů, kteří se scházeli v turnovské hospůdce „V Zatáčce“ pod Výšinkou, 
k rozhodnutí, že písničky, které tady příležitostně hrají, chtějí dostat více 
k lidem. Kapela tak hraje převzaté písně, žánrově je zařaditelná na pomezí 
české country. Jednotlivé skladby si ale její členové sami upravují. „Někdy jsou 
od originálu k nerozeznání a autoři by se mnohdy divili, co vše se s jejich 
skladbami dá udělat,“ říkají.

   rovensko p/t

   V rovenské zvonici proběhla
loni vnitřní sanace. To znamená
odstranění prachu, omytí
tlakovou vodou, konzervování,
ošetření proti dřevokaznému
hmyzu. Za tyto práce bylo
zaplaceno 477 tisíc korun. Práce
provedla paní Paterová Helena
ze Záhoří, která má zkušenosti 
s údržbou a restaurováním
dřevěných památek (např.
Dlaskův statek a další). 

Zvon sv. Jiří bude restaurován
Petrem Rudolfem Manouškem 
z Prahy – Zbraslav, a to v ho-
landské dílně v Astenu, kam byl
převezen. Zvon byl snesen 
a odvezen ve čtvrtek 
12. prosince.

Částka za restaurování zvonu
činí dle smlouvy o dílo bezmála
377 s daní. Liberecký kraj



přispěje po dokončení na oba výše uvedené záměry po jejich dokončení částkou 
256 tisíc. 
Fotodokumentace nám přiblíží jak zvon sv. Jiří opouští rovenskou zvonici, své 
místo, kde byl celých 385 roků. 
(Jiřina Bláhová, starostka) 



   Rota Nazdar z.s. a Město Rovensko pod Troskami zve širokou veřejnost na 
tradiční pietní vzpomínku Antimony v sobotu 11. ledna od 13 hodin 
u budovy radnice. 
Téhož dne ve stejný čas proběhne slavnostní otevření zrekonstruovaných 
prostor budovy hasičárny v Žižkově ulici v Rovensku.

  

   lomnice n/p

   Krátké info z úpravy tratí. Dnes jsme zkusili projet novou technikou část 
trati okolo Lomnice. Zatím od sídliště Babylon přes Morcinov k Emuge a část 
k Zelenemu háji. Sněhu neni moc, místy leze hlína, ale alespoň se nebudete 
brodit.
Na můstku intenzivně zasněžujeme, jak nás počasí pouští, a brzy budeme mit 
3/4 kola hotového.

(Lyžařský sportovní klub Lomnice nad Popelkou)

https://www.facebook.com/LSKLomnice?__cft__[0]=AZU2kjeWDYQSiGubsmNTMWVqmMPocV8xHIWrfljsDQnvEDDRv4bf_-_F9KKm1ciit-hlURjH8aJXEfI-JWOjIUyrChycfiAUQuhyuoadBHI8IPW6p0Jk_aHrFJNR5fJbtD4ck6WKDynSkO5jGVpxcnSRM2WNm2gl-D2X2tMYckkluZeHK_xU1TZOTlgUggDA86EJNO6m82eW21F4NeSKKufb84kasU0ST_r4BPQgKb7RvQ&__tn__=-UC%2CP-y-R


   semily

   V lednu jsme pro Vás připravili hned tři nové výstavy. V prostorách 
Pojizerské galerie to je výstava Na plech! prezentující díla šesti dam, které 
pracují se speciálním materiálem – smaltem.
Vernisáž k této výstavě se koná v pátek 10. ledna od 17:00 hodin. V hudebním 
programu vystoupí žáci ZUŠ Semily. V ten den také otevřeme další výstavu 
Semily před sto lety, která nás zavede do 20. let minulého století prostřed-
nictvím jedinečných fotografií semilského rodáka, učitele a hudebníka 
Františka Havrdy.
Třetí výstavou je v 1. patře výstava taktéž fotografická a nese název Divoká 
příroda. Autorem snímků je letos šedesátiletý amatér Richard Stehlík ze Semil 
a jeho krásné fotografie převážně z ptačí říše budou doplněny vycpanými 
zvířaty ze soukromé sbírky p. Farského. Slavnostní otevření této výstavy 
u příležitosti narozenin autora se koná v pátek 17. ledna od 17:00 hodin.  
Na všechny tyto i budoucí akce jste srdečně zváni!
S přáním hezkých zážitků v roce 2025

/ Miroslav Šnaiberk, ředitel, Muzeum a Pojizerská galerie Semily



   Muzeum hledá k zapůjčení předměty z druhé světové války

Muzeum a Pojizerská galerie Semily připravuje na duben až červen letošního 
roku výstavu k 80. výročí konce 2. světové války. V této souvislosti se obrací na 
obyvatele Semil a okolních obcí s výzvou o zapůjčení předmětů, které se 
jakýmkoliv způsobem vztahují k průběhu druhé světové války na Semilsku. 

Muzejní historik Tomáš Chvátal k tomu upřesňuje: „Na občany se obracíme 
z toho důvodu, že bychom rádi výstavu ozvláštnili o nové artefakty, které nebyly
před pěti lety vystaveny na rozsáhlé výstavě Bílá místa konce války. 
Prosíme tedy všechny, aby se podívali doma, a dali nám případně co nejdříve 
vědět na telefonní číslo 605 276 871 nebo na email: historik@muzeumsemily. 
cz. Může se jednat například o doklady válečné výroby na Semilsku, především 
části motorů ze semilského Zittwerke, osobní předměty obětí nacistické 
perzekuce, různé části uniforem a výzbroje, doklady válečného nedostatku nebo
květnové revoluce a osvobození, ale i cokoliv dalšího z druhé světové války. Se 
zapůjčiteli sepíšeme řádnou smlouvu o zápůjčce a po skončení výstavy 
předměty vrátíme zpět. Doufáme, že se takto podaří výstavu „ozvláštnit“ o nové
objevy. Budoucím zapůjčitelům předem děkujeme za ochotu.“
(MPG Semily)

   Semilské kulturní tipy: 

17. ledna od 19 hodin v Gongu
VZPOMÍNKA NA MARSYAS
Břímě, S Luisem, Zmrzlinář, Marsyas a Apollón, Nebeská brána, Slunce a déšť,
Větrem nech se vést a další nesmrtelné klasiky v podání osiřelého bandu, jehož 
protagonista Oskar Petr je toho času na dlouhodobé zdravotní dovolené. 



Na „Kalandrovky“ si stejně jako na koncertech s Oskarem Petrem troufá ka-
pelník a člen poslední sestavy Marsyas z roku 2014 Ondřej Fencl, nejkrásnější 
perly od Zuzany Michnové předvede fenomenální Barbora Červinková. 
vstupné v předprodeji: 220 Kč / na místě: 280 Kč

  

   železnobrodsko

   Ž E L E Z     N O B R O D S     K     Á     K     U L T U R A   

DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ – divadlo Železný Brod
11. 1. Trója aneb Jak Paris dobil Helenu – hra DS Lipany Vrchlabí
13. 1. Kytice – Metropolitní divadlo Praha
25. 1. Biomatka – komedie DS Tyl Železný Brod
23. 2. Josef Dvořák a šmátrání v paměti (talk show)
6. 3. Mě nezadusíš –komedie s E. Holubovou (Studio DVA Praha)
Městské divadlo Železný Brod, předprodej v TIC Železný Brod

PŘEDNÁŠKY v KC Kino  
13. 1. Kanada (Tomáš Štěpán) 
27. 1. Střecha Evropy nejen shora (David Hainall)
10. 2. Blízký východ a památky UNESCO (P. Chlum a P. Kvarda) 
18. 2. Malajsie a Indonésie (Kateřina Ostrá – Cestuji za kačku

VÝSTAVY 
do 22. 2. Svatyně našich lomů (obrazy Petra Bursy) a Fotobrodění (fotografie ze 
soutěže Brody v Brodě),



„Autorská výstava vzdává hold trvalému spojení mezi místními břidlicovými lomy 
a krajinou, kterou po staletí formovaly. Lom, dříve nezbytný pro architektonickou 
identitu regionu, nyní slouží jako útočiště – jak pro přírodu, tak pro vzpomínky 
umělce. Výstava vybízí k zamyšlení nad dvojí podstatou zachování a ztráty, nabízí 
meditaci o prostorech, které dědíme z minulosti, a jejich měnící se úloze 
v současnosti“. Tolik o své výstavě napsal autor výstavy Petr Bursa. 

Fotosoutěž Brody v Brodě, kterou vyhlašuje fotostředisko Havlíčkův Brod ve 
spolupráci s městy mající v názvu slovo Brod – Vyšší, Český, Havlíčkův, Uherský  
a náš Železný, bude letos slavit 13. narozeniny. 
Rozhodli jsme se tedy věnovat výstavu všem vítězným snímkům od našich 
občanů, o které se za období trvání této soutěže naše město obohatilo. Tyto snímky 
aktuálně zdobí kanceláře a chodby budovy radnice, a ne vždy jsou tato místa 
přístupná široké veřejnosti. Nyní budete mít jedinečnou možnost vidět všechny 
pohromadě, a to v naší galerii. Využijte této jedinečné nabídky podívat se na 
unikátní fotografie od vás občanů, pořízené v rozmezí jedenácti let.

do 28. 2. Gaston a Simon – obrazy, svícny, kameny (Rest.Art.) 
do 16. 3. David Mazanec/META (galerie Detesk)

   krkonoše

  MUZEUM KRKONOŠ ZA ROK NAVŠTÍVILO TÉMĚŘ 
50 TISÍC LIDÍ

1. listopadu uplynulo rok od slavnostního otevření nového Návštěvnického 
centra Krkonošského národního parku – Muzea Krkonoš ve Vrchlabí. 
Za tuto dobu se na „příběh Krkonoš“ přišlo podívat přes 46 tisíc návštěvníků. 
Nejvyšší zájem návštěvníků zažívalo Muzeum Krkonoš v době jarních 
prázdnin, kdy jsme museli dokonce omezovat prodej vstupenek, protože 
se lidé do expozice už nevešli. Průměrná týdenní návštěvnost je přes 800 osob.

„Před rokem jsme dokončili jednu více než deset let trvající etapu v historii 
Krkonošského muzea. Otevřeli jsme Návštěvnické centrum Krkonošského 
národního parku Muzeum Krkonoš. 
Otevírali jsme jej s velkými nadějemi, že návštěvníky zaujme a bude je bavit. Po
roce můžeme s čistým svědomím konstatovat, že naše očekávání se naplnila,“ 
říká ředitel Správy KRNAP Robin Böhnisch. 
„Náročné bylo dokončení stavebních úprav bývalého augustiniánského kláštera 
a modernizace expozice. Velké úsilí si ale žádá i samotný každodenní provoz 
muzea. To, že z něj návštěvníci stále odcházejí spokojeni a nadšeni je také 
zásluhou celého týmu kurátorů, průvodců, pracovnic informačního centra 
a dalších servisních pracovníků, bez kterých by to při tak vysoké návštěvnosti 
muzea nešlo. A za to jim patří dík,“ dodal Böhnisch.



„Reakce návštěvníků jsem ve skrze pozitivní,“ konstatoval vedoucí Návštěvnic-
kého centra KRNAP Muzeum Krkonoš Jakub Šimurda. „Nesetkal jsem se 
s žádnou negativní reakcí, která by šla k podstatě expozice. Pokud byly, tak se 
týkaly jen dílčích drobností, spíše technického rázu. Jako celek se ale expozice 
lidem líbí. To je výborná zpráva,“ dodal. „Pochopitelně rok provozu ukázal 
i jistá negativa. Tam, kde projdou desítky tisíc lidí ročně, lze pochopit, že po 
sobě zanechají drobné škody, ohmatané stěny, ošoupané rohy, ale to je daň za 
takto vysokou návštěvnost. Ostatně s tím počítáme a dvakrát ročně v mimo-
sezóně vždy na týden zavíráme, abychom tyto drobnosti opravili.“

Paradoxní negativum je i to, že naše nová expozice přilákala lidi, kteří normálně
do muzeí nechodí. Tím pádem se v muzeu neumějí chovat. Opakovaně jsme 
řešili situace, kdy si rodiny s dětmi muzeum spletly s dětským koutem. Rodiče si
sedli do muzejní kavárny a malé děti bez dozoru vypustili do expozice. No a ty 
se pak v ní chovaly nevhodným způsobem. 
Dalším problémem se ukázalo zpočátku tolerované vnášení nápojů a jídla 
do expozice.
Praxe potvrdila známou muzejní zkušenost, že nejvyšší návštěvnost je tehdy, 
když je venku špatné počasí. Ukázalo se to zejména v době jarních prázdnin, 
když pršelo, nebyl sníh a návštěvníci Krkonoš hledali alternativní program, 
který jim právě naše Muzeum Krkonoš nabízelo.

„Rok provozu nám ukázal silné i slabé stránky našeho Muzea Krkonoš. My 
se pochopitelně budeme i nadále snažit být pro návštěvníky hor povinnou za-
stávkou při cestě do Krkonoš. Dočasné výstavy z cyklu Korkontoi budou i opa-
kovaným návštěvníkům nabízet zajímavá témata. Dále se také plánujeme 
věnovat kultivaci nejbližšího okolí kláštera a klášterní zahrady, aby celý areál 
poskytoval návštěvníkům prostor k odpočinku a trávení volného času. Máme 
před sebou ještě hodně práce,“ doplnil ředitel Böhnisch.

Nové expozice Návštěvnického centra Správy KRNAP Muzeum Krkonoš 
moderními prostředky prezentuje a interpretuje příběh krkonošské přírody 
a jejího několikasetletého soužití s člověkem, včetně důvodů vzniku a historie 
existence Krkonošského národního parku, nejstaršího národního parku České 
republiky.
Nové Muzeum Krkonoš nahrazuje původní expozice Krkonošského muzea 
Správy KRNAP ve Vrchlabí Kámen a život (otevřena 1984) a Člověk 
a hory (otevřena 1995).

HISTORIE  KRKONOŠSKÉHO MUZEA
Krkonošské muzeum ve Vrchlabí vzniklo přičiněním Rakouského krkonoš-
ského spolku, který usiloval o turistické zpřístupnění Krkonoš, ale též o jejich 
ochranu a hlubší odborné poznání, už v roce 1883. Osobností, která stála u jeho 
vzniku, byl průmyslník a přírodozpytec Viktor Cypers von Landrecy, byl 
pověřen následně též vedením muzea. Cypers ovšem nezačínal od nuly, neboť 
mohl navázat na přírodovědný kabinet manželů Kablíkových, který ve Vrchlabí
působil v první polovině 19. století. Základem sbírek nově zřízeného 



Krkonošského muzea, nejstaršího v regionu, byly vlastní Cypersovy botanické, 
zoologické a mineralogické sběry. Muzeum tak mělo zprvu výrazně 
přírodovědné zaměření, ovšem záměrem zřizovatelů bylo budovat instituci 
širšího záběru. 
Kulturně historické exponáty se však scházely jen velmi pomalu a zde sehrál 
zásadní roli další významný dárce z řad členů spolku – papírenský podnikatel 
Prosper Piette de Rivage.
Od samého počátku Krkonošského muzea byl tedy zájem uchovávat přírodní 
i kulturně historické artefakty našeho regionu. To se nezměnilo ani po 2. světové
válce, kdy bylo muzeum zestátněno. Další léta ale znamenala úpadek, jak 
z hlediska odborné činnosti, tak zejména z hlediska péče o objekty, kde muzeum
sídlilo. Záchrana pro kolabující Krkonošské muzeum přišla roku 1966, kdy 
přešlo pod Správu Krkonošského národního parku. 
V roce 1984 byla otevřena expozice Kámen a život, která patřila k nejmoderněj-
ším muzejnickým expozicím v Československu. Muzeum za čtyři desetiletí 
navštívil více než 1 milion návštěvníků.

Jak šel čas, tak ale i expozice zastarávaly a přestávaly fungovat. Původní 
myšlenka náhrady tehdy již zastaralých expozic se snižující se návštěvností 
pochází z roku 2008. Muzeum uzavřelo své brány na podzim roku 2017 a od té 
doby probíhala rekonstrukce. Na stavební část realizace měla vliv neuspokojivá 
situace ve stavebnictví, kdy nedostatek pracovních kapacit a růst cen stavebních
prací ovlivnil již začátek celé akce. Stavební a expoziční rekonstrukce kláštera 
nabrala zpoždění vlivem vysoké hladiny spodní vody, ale i opatřeními v souvis-
losti s epidemií viru covid-19, kdy se stavba na čas zastavila. Přes všechny tyto 
nepříznivé okolnosti bylo Muzeum Krkonoš otevřeno 1. listopadu 2023 a stalo se
vlajkovou lodí krkonošské ochrany přírody.
Celkové náklady na realizaci projektu dosáhly 300 milionů korun a byly složeny
ze zdrojů Fondů EU (OP Životní prostředí a IROP) a kofinancovány z rozpočtu
Správy KRNAP.

/ Radek Drahný, tiskový mluvčí Správy KRNAP, Pod horami

   jičínsko

JIČÍN –  Rada města jmenovala Adama Hoška ředitelem Knihovny Václava 
Čtvrtka s nástupem od 1. 4. 2025. Dosavadní ředitelka Jana Benešová požádala 
o ukončení pracovního poměru a v prvním čtvrtletí 2025 proběhne předání 
agendy. Pan Hošek zvítězil ve výběrovém řízení, ve kterém předložil svou 
koncepci rozvoje této příspěvkové organizace a dokázal ji před porotou obhájit. 
Následně byl ještě pozván Radou města na 63. jednání, kde prezentoval svou 
vizi. Knihovna Václava Čtvrtka je stěžejní kulturní institucí v Jičíně, která 
pořádá akce a poskytuje služby pro všechny generace. 

/Jan Jireš



JIČÍN – Japonsko očima jedlíků: Od sushi po Wagyu. 
Jedlíci na cestách budou jako první diashow po Vánocích. Nenechte si je ujít 
v pondělí 13. 1. od 19 hodin. Jedlíci na cestách se poprvé vydali mimo Evropu, 
a hned to pojali ve velkém. Těžko si představit větší gastronomicky-
cestovatelské lákadlo, než je právě Japonsko. Kombinace bohaté historie, 
unikátní kultury a toho nejkvalitnějšího jídla je přesně to, co Jedlíci na svých 
cestách hledají. Vydejte se spolu s nimi prozkoumat taje místní gastronomie do 
restaurací, na tržiště, do nákupních center a malých uliček osvětlených neony. 
Jaké je to ochutnat jedovatou rybu fugu nebo špíz z kuřecích vnitřností? 
A kde se vzal v Japonsku obalovaný řízek? 

Daniel Polman: Rychlejší než vítěz. Již tradiční beseda a tentokrát i premiéra 
jeho nového filmu Rychlejší než vítěz v úterý 21. 1. v 19 hodin. 
Divoká, 25 dní trvající jízda přímo z pohledu předního českého ultracyklisty 
Daniela Polmana, který se zúčastnil 7400 km dlouhého závodu North Cape – 
Tarifa. Dan, přezdívaný „Ultrapako“, ujel s naloženým kolem v průměru 300 
km denně. Závod vedoucí přes 15 evropských zemí z nejsevernějšího cípu 
Evropy do přístavu Tarifa na Gibraltaru dokončil i přes těžký pád a návštěvu 
nemocnice na prvním místě s náskokem 500 km! 

Pavla Bičíková: Příběhy od řeky Jizery v úterý 28. 1. v 19 hodin. 
Nová cestovatelská přednáška Pavly Bičíkové. Na cestovatelském večeru nás 
čeká putování od pramene řeky Jizery až do Lázní Toušeň, kde se Jizera 
setkává s Labem. Projdeme společně Jizerskými horami, Podkrkonoším, 
Českým rájem, Mladoboleslavskem a Dolním Pojizeřím. 
V okolí řeky navštívíme výjimečné přírodní zajímavosti a historické památky. 
Svůj příběh nám budou vyprávět zaniklá řemesla, opuštěné továrny, ale i nové 
vodní elektrárny. Odhalíme některá skrytá zákoutí Pojizeří. 
(Za Biograf Český Ráj – Michal Miškovský) 

HOŘICE, OSTROMĚŘ – Na trati mezi Hořicemi a Ostroměří, která je součástí
tratě z Hradce Králové do Turnova, bude od 13. do 17. ledna výluka. 
Následovat budou výluky od 25. do 27. února, od 4. do 6. března, od 5. do 7. 
května a 12. a 13 května, vždy mezi 07:15 až 17:15. Důvodem omezení je stavba 
mostu. V úseku budou jezdit tři výlukové autobusové linky. První bude přímá 
mezi Hořicemi a Ostroměří, zbylé dvě linky s různými zastávkami budou 
obsluhovat minibusy. 

   tanvaldsko

 Nové Kitl spoty jsou rodinným příběhem s Miloněm Čepelkou

Kitl, český výrobce sirupů a minerálních vod, natočil sérii nových reklamních 
spotů. Hlavní tváří kampaně je populární český cimrmanolog, herec, básník, 



spisovatel a rozhlasový moderátor Miloň Čepelka. Nejen téma spotů, ale celé 
natáčení svědčilo o sdílení společných zájmů, ba o rodinném přátelství obou 
zúčastněných stran.

Miloň Čepelka je spojený s firmou Kitl už mnoho let. A tak rozhodnutí realizo-
vat nové spoty právě s ním, bylo přirozeným krokem, přestože sám pan Čepelka
do svých 88 let neplánoval stát se reklamní tváří čehokoli. Natáčení se ujalo 
kreativní studio Inspirativ pod vedením režiséra Patrika Ulricha, který 
o Miloňovi před třemi lety natočil celovečerní dokument. Záměrem bylo 
vytvořit takovou reklamu, která by vycházela z nefalšované skutečnosti 
a odrážela opravdovost produktů značky Kitl. 

Vznikly tři samostatné spoty, které představí oblíbené nápoje rodinné 
společnosti z Jizerských hor: horké Kitl Syroby, domácí limonády Kitl a přírod-
ně perlivou minerální vodu Vratislavickou kyselku. Natáčení probíhalo v říjnu 
v malebném prostředí Nouzova u Semil, konkrétně v okolí Cimrmanovy nejniž-
ší rozhledny na světě. Kameramanem a střihačem spotů je František Svěrák, 
což jen podtrhuje vícero přátelských vazeb nejen v přípravě scénáře, ale už 
samé myšlenky na jeho vznik. „V jednotlivých scénářích a příbězích reklam-
ních spotů jsem se vždy snažil vycházet z poetiky Miloně Čepelky. K natáčení 
jsme přistupovali tak, jako by se jednalo o drobné epizody z jakéhosi rodinného 
seriálu, nikoliv o reklamu jako takovou. Tomu jsme přizpůsobili i přirozené sví-
cení, ruční kameru a celkovou civilnost hereckého jednání. I díky tomu, že v re-
klamě hrála Miloňova skutečná vnučka Viktorka, by mohly spoty na diváka 
zapůsobit jako reálné epizody z jejich rodinného života, které jako jejich 
dlouholetý přítel důvěrně znám,“ dodal Patrik Ulrich, režisér a autor 
hudebního podkladu reklamních spotů.



Miloň Čepelka je dlouholetou ikonou české kultury, zejména díky své herecké 
kariéře v Divadle Járy Cimrmana, které je neodmyslitelně spjato s českým hu-
morem a tradicí. Spojení se značkou Kitl není náhodné ani premiérové – 
„S Miloněm spolupracujeme dlouhodobě. Dal například hlas našim knihám 
o doktoru Kittelovi, my zase podpořili vydání jeho nové knihy Josefové. Jsme 
moc rádi, že tato spolupráce vyvrcholila v natočení skvělých reklamních spotů. 
Je to navíc vůbec první Miloňova televizní reklama a on je možná aktuálně 
vůbec nejstarším reklamním hercem. Opravdu moc si toho vážíme,“ uvedl Jan 
Vokurka, jednatel společnosti Kitl a první český vodní someliér.

Sám Miloň Čepelka natáčení jako reklamní ani nevnímal a ve svých letech 
si příležitost pracovat s Viktorkou spíše užíval, přestože na kameře mělo být 
pocitově pozdní léto a ve skutečnosti nebylo ani deset stupňů. Vzpomněl při-
tom: „Kitl mě chytl hned, jak jsme jeho dobroty s manželkou ochutnali. A když 
jsme se krátce nato seznámili s Jendou Vokurkou a s jeho skvělými spolupra-
covníky osobně, z pouhého uznání se stalo přátelství a nefalšovaná hrdost na 
tuto značku kořenící v historii a vzdávající čest skutečnému Johannesu 
Kittelovi, legendárnímu doktoru Faustovi Jizerských hor“.
Nové spoty společnosti Kitl byly nasazeny koncem roku 2024. Budou k vidění 
jak na televizních obrazovkách, tak na internetu. 

/ Desenské noviny

DESNÁ – Ukončení 2. etapy rekonstrukce střechy na Riedelově vile 

Firma Aron House dokončila v průběhu první poloviny prosince 2. etapu 
rekonstrukce střechy na památkovém objektu Riedelova vila. Ta byla náročněj-
ší než 1. etapa v tom, že v této části střechy byly na několika místech částečně 
hnilobou poškozeny části některých trámů a dřevěného bednění, které se mu-
sely vyměnit. Jednodušší byla v tom, že zaměstnanci firmy již měli předcházející
zkušenosti z 1. etapy, které urychlily práce a umožnily lepší přípravu na samot-
nou realizaci. Všechny dřevěné prvky byly natřeny tak, aby byly delší dobu 
chráněny před povětrnostními vlivy. 



Vzhledem k tomu, že při odkrytí krytiny došlo při přívalových deštích v září 
k částečnému zatečení do objektu, docházelo k postupnému vysychání zdiva 
a následné sanaci omítek a nátěrů. Město Desná obdrželo na tento projekt od 
Libereckého kraje již druhou dotaci ve výši milion korun. Velice si toho ceníme.
Kvalita provedených prací a správné technologické postupy byly střeženy po 
celé období stavebním dozorem. 

Do připravovaných investičních akcí na rok 2025 je navrženo zateplení stropu 
nad l. poschodím, ve kterém se nachází městské informační centrum, knihovna 
a výstavní sály. Důvodem pro tento návrh je vysoká energetická náročnost této 
památkové stavby, která spotřebuje veliké množství energie, a tu je nutné snížit.
Dalším důvodem je to, že 2. poschodí již bezprostředně navazuje na krov a tím-
to krokem by bylo zamezeno nebezpečí srážení vodních par a případné hniloby. 
A důležité je také to, že i když se v zimním období v celém objektu topí, tak jej 
nelze vyhřát. Druhé poschodí by bylo bez topení a bylo by používáno a zpřístup-
něno v budoucnu návštěvníkům pouze v období od jaro do podzimu. Po ukonče-
ní rekonstrukce a případného zateplení bude proveden v podkrovních místnos-
tech generální úklid.

/ Jaroslav Müller, Desenské noviny

HORNÍ POLUBNÉ – 

repro Desenské noviny

DESNÁ – 



   liberecký kraj 

SYCHROV – Na hrady a zámky v Libereckém kraji přišlo loni 378.242 
návštěvníků, meziročně je to o 10.288 méně. Národní památková správa 
Sychrov má v kraji na starosti osm památek, na většině z nich návštěvnost 
klesla, výjimkou byly hrady Bezděz na Českolipsku a Grabštejn a Lemberk na 
Liberecku, kam zamířilo víc lidí než v roce 2023. V tiskové zprávě o tom  
informovala mluvčí památkové správy Lucie Bidlasová.

Návštěvníků bylo letos o 2,6 procenta méně než loni, návštěvnost památek 
v kraji se tak stále nedaří vrátit na předcovidovou úroveň, kdy v průměru 
přesahovala 450.000 lidí ročně. Že chodí turistů méně, bylo jasné už na konci 
prázdnin, podzimní měsíce ani prodloužení sezony na památkách až do 
3. listopadu čísla příliš nevylepšilo. Návštěvnost výrazněji nezvedlo ani otevření 
památek o adventu a vánočních svátcích.

Nejnavštěvovanější památkou v Libereckém kraji byl loni hrad Trosky 
v Českém ráji, na věž Babu a na vyhlídku pod věží Panna vystoupalo 90.232 
lidí, bylo to ale téměř o 5000 méně než předloni. Důvodem ale mohou být 
stavební práce, na věži Baba vybudovali na jaře řemeslníci nový vnitřní 
vyhlídkový ochoz a kvůli pracím byl vrchol věže od poloviny dubna do konce 
května turistům nepřístupný. Dřevo nahradila odolnější ocel, zmizely sloupy, 
a tak je výhled lepší. „Většina ohlasů byla pozitivních,“ řekla kastelánka 
Pavlína Suchomelová.

Pro většinu památek v kraji sezona na počátku listopadu skončila, příležitostně 
se o svátcích otevřely zámky Sychrov a Zákupy, vánočně vyzdobené interiéry je 
možné naposledy vidět o nadcházejícím víkendu. Obě památky zůstávají 
otevřené i v zimě, na Sychrov je možné vyrazit každý den. Císařská rezidence 
v Zákupech nabízí speciální zimní trasu, otevřená je v zimním období každý 
den s výjimkou pondělí.  (Náš REGION)

   mnichovo hradiště

    Mariánský sloup osiřel  
Poté, co restaurátor během čištění podesty
mariánského sloupu na náměstí zjistil, že na soše
Panny Marie jsou viditelné praskliny, předpoklá-
dalo se, že bude socha přes zimu zakryta a na
jaře se dočká restaurátorského zásahu. Míra
poškození však byla tak velká, že byla socha 
z hlavice sloupu v pátek 13. prosince z bezpeč-
nostních důvodů demontována. Během snášení
došlo k jejímu nevratnému poškození, což byla
ovšem možnost, se kterou se počítalo. 



Nutno podotknout, že na sloupu byl umístěn cementový výdusek vytvořený dle 
originálu bezpečně uloženého v zámeckém lapidáriu. Rada města, případně 
zastupitelstvo, se tak bude zabývat otázkou, zda sloup osadit novým výduskem, 
nebo nechat zpracovat faksimili, tedy nové nákladnější dílo z bloku kamene. 
Důležitý v tomto ohledu bude také stav samotného sloupu, který váhu nové 
sochy ponese.  (Martin Weiss, Kamelot)

 Průčelí kaple sv. Anny je v havarijním stavu
Na fasádu kaple sv. Anny byla v prosinci instalována bezpečností síť. Opatření 
realizoval Národní památkový ústav, který spravuje areál mnichovohradišťské-
ho zámku, a to na základě zjištění z loňského léta. 
Za pomoci dronu bylo zjištěno, že štuková a kamenická výzdoba průčelí kaple 
se nachází v havarijním stavu a hrozí pád materiálu do prostoru před kaplí. Síť 
umožní bezpečný pohyb osob a zvířat, bude však jen dočasným opatřením. 
V letošním roce budou provedeny průzkumy a navržena řešení situace. 
(Martin Weiss, Kamelot)
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   pozdní sběr 

HARRACHOV – Stát v elektronické aukci prodává v krkonošském Harrachově
bývalou rekreační chatu Koruna s 50 lůžky. Za zchátralý objekt se třemi sklepy 
a 23 pokoji v dalších třech patrech chce nejméně devět milionů korun. Nabídky 
přijímá Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových ve středu do 
11 hodin. 

Dům se sedlovou střechou v místní části Nový Svět stojí odhadem od konce 
19. století. Postupně byl rozšiřován a aktuálně má bezmála 600 metrů 
čtverečních užitné plochy. Původně to byla zemědělská usedlost, později se z něj
stala horská chata nazvaná Koruna. V posledních letech ale byla budova bez 
využití a chátrala. Nyní je tak ve špatném technickém stavu, uvnitř jsou 
propadlé podlahy, opadané obklady či poškozený stropní sádrokarton. Dům je 
navíc odpojený od elektřiny, plynu i od vody.  (Genus)

TURNOV – Budování nového pavilonu nemocnice v Turnově nabralo zhruba 
tříměsíční zpoždění. Důvodem jsou problémy při zakládání stavby, řekl dnes 
novinářům starosta Tomáš Hocke (Nezávislý blok). Práce na přístavbě za 156 
milionů korun začaly loni v srpnu, hotovo by mělo být v roce 2026. Stavbu 
financuje Krajská nemocnice Liberec, pod kterou ta turnovská spadá. Turnov 
jako minoritní vlastník přispíval do loňského roku na investice nemocnice 
7,2 milionu korun ročně, od letoška se příspěvek zvýšil na 8 milionů.  (Genus)

LIBEREC – Uskupení Stačilo! nesouhlasí s usnesením libereckého soudu 
k přepočtu hlasů z loňských krajských voleb v části obvodů a po jeho podrobné 
analýze bude hledat další procesní strategii. V pondělí zveřejněné usnesení 
zakládá důvodné pochybnosti o správnosti a transparentnosti celých voleb, 
uvedlo v tiskové zprávě. Soud při kontrole lístků objevil chyby, které naznačují 
nepříliš svědomitou práci okrskových komisí v obcích Kacanovy a Křižany, na 
výsledek to ale vliv nemělo, konstatoval soud v usnesení. Stačilo! se tak ani po 
přepočtení hlasů v pěti okrscích do krajského zastupitelstva nedostalo, složení 
krajského zastupitelstva se proto nezmění.
Přepočítávaly se hlasy jen v pěti sporných okrscích - po dvou v Liberci 
a Křižanech a v jednom v Kacanovech. Ve volebním okrsku Kacanovy nebyly 
ve prospěch navrhovatelky započteny tři platné hlasy, a ve volebním okrsku 
Křižany nebyl ve prospěch navrhovatelky započten jeden platný hlas.
Liberecký hejtman Martin Půta v pondělí nevyloučil, že výsledek přepočtu dá 
koalici Stačilo! argumenty pro další odvolání. „Oni už na začátku dali návrh na 
úplné přepočítání výsledků voleb v kraji, tak si dovedu představit scénář, že 
budou říkat, že když se našly v pěti okrscích čtyři hlasy, tak by se to mělo 
přepočítat kompletně,“ uvedl. 
V Libereckém kraji se hlasovalo v 582 okrscích, kde voliči odevzdali 
v krajských volbách 114.701 obálek. Soud tak přepočítal jen necelé procento 
z nich.  
(Náš REGION)



TURNOV – 



   seriál

Plním slib a budu posílat obsah válečných deníků mého strýce, nočního stíhače 
RAF gen. Vlastimila Veselého.
Letu zdar!  
/ Jaroslav Veselý
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